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   Hned v samotném úvodu bych chtěl poděkovat za úžasnou vstřícnost, s jakou jste se 

zhostili mé prosby o dodržování nových pravidel existence Jižana a za všechny kladné a 

pozitivní reakce, jež mne přesvědčily, že tuto práci nekonám zbytečně. Byla to odezva 

s jakou jsem ani nepočítal a která mne nabudila k tomu, abych ve snaze o NAŠEHO 

SPOLEČNÉHO Jižana dále pokračoval. A tak tedy – jak se zpívá v závěru krásné české 

opery Prodaná nevěsta: „Staniž se tedy, staniž se, dám vám své požehnání…“ 

   Toliko vstupní řádky do měsíce v němž už se vaše ratolesti prokazatelně neučí, 

maturity a přijímačky jsou rovněž za váni a šťastně vám skončilo třeba i to každodenní 

psaní domácích úkolů, které jsou stejně vymyšleny jen proto, aby se rodiče stále 

udržovali ve vědomostní kondici. 

   Pokud jste se těšili na prázdniny a dovolené, tak jsou v podstatě tady. Počasí už si 

samo zatápí a cestovní horečka kolotá v krvi. Kdo to vlastně vymyslel, že doba kočování 

je pro dnešní dobu už minulostí? Ty geny našich předků (viz Praotec Čech a jemu 

podobní) v sobě přece nezapřeme? A pokud se rosničkáři v předpovědi nemýlí, měli 

bychom si toho sluníčka užít až v tropické podobě. Vyrazit můžete třeba za 

nezaměnitelnou atmosférou Šumavy, kterou my, Jihočeši, ale třeba i kamarádi ze 

západního pomezí máme v podstatě na dosah ruky. Je plná lákadel a byl by hřích je 

nevyužít… i když, tam je krásně v každém ročním období. A ptáte se jak a čím? 

Napomohu vám hádankou: Kouří to, jede to, píská to a pobíhají kolem toho lidé 

s foťáky? Správně díte. I letos by se měly po šumavských šínách prohánět historické 

lokálky. No a pokud se… však vy si poradíte. A klidně mi pošlete i nějaké zážitky ze 

svých cest. Budeme pak alespoň moci dovést děravou kocábku vědomostí do bezpečného 

přístavu. 

   Krásné prožití dovolenkových měsíců a bezpečné návraty přeje Jižan. 

 



 

 

   Když se řekne ŠUMAVA, každému se vybaví vůně neposečených luk, 

rozlehlá rašeliniště, husté porosty smrků (no, jak, kde…)s větvemi až u země, 

blata s pokroucenými borovicemi a břízkami. Věkem už nejsem mladík a těžko 

lze překonat i mou lenost, ale Šumava mne odjakživa lákala. Na případnou 

otázku proč, mám zcela jednoznačnou odpověď. Má svůj genius loci a tvořící 

hranici je pro mne takřka kultovním místem. Kdo se sem dřív vydával, vydával 

se i možnosti přímého postihu… a dostat se na mnohá místa je doposud 

záležitost poměrně čerstvá. Stále tu tedy najdete liduprázdná území se slatěmi 

hrozícími smrtí nebo alespoň šíleným ochranářem. 

Někde se dají najít ještě zbytky staveb, ale většinou už 

je pokryla milosrdná příroda. 

   Může se stát, že se vám v nevyšlápnutých pohorkách zrodí obrovský puchýř, 

ale těmi, snad až kýčovitými výhledy, jako by na vás dýchl sám Klostermann. 

Vládne tu zelené moře, co se vlní a šumí a které dalo Šumavě své jméno. 

Vládnou tu vody, které poháněly hamry, mlýny, pily, sloužily sklárnám a 

brusírnám, plavily cenné šumavské dřevo. Jedinečnou scenérii poskytují říčky 

s průzračnou vodou. V podhůří, na rašelinných lukách, sbírá své vody 

Blanice. Svými dětskými krůčky se malebně klikatí typickou šumavskou 

krajinou s nivami, skupinami smrků, břízek a borovic. Kolem se zdvíhají 

modravé zalesněné vrchy, v nichž se k životní pouti chystají Vydra a Křemelná, 

aby posléze spojily své síly do majestátní zlatonosné Otavy. A zapomenout 

nesmím především na královnu českých řek – Vltavu. Traduje se, že její 

pramen patrně vytéká ze zavaleného středověkého stříbrného dolu a – pozor, 

chlapi – že tato voda, obsahující velké množství tohoto nerostu, prý příznivě 

působí na mužskou potenci! Sama řeka inspirovala i jednoho z našich 

největších hudebních skladatelů k napsání symfonické básně s jejím jménem. 

I když… nevím, jak by dnes zhudebnil úsek mezi Pěknou a Novou Pecí, kde 

dnes tvoří Vltava tzv. „Rozlitiny“ a kde víceméně začíná lipenská vodní nádrž 

– jezero, jehož vlny svými hřebeny češou zatopené louky. 

   Ale ať už zde zavítáte kamkoliv, přijdete-li sem s pokorou a srdcem na dlani, 

pak věřte, že budete přebohatě odměněni…. 

                                                                       Jožin 

 

 

 



 

 

             T.O. MĚSÍČNÍ ÚDOLÍ… 

 

…oslavilo 7.5. 2022 na sázavských 

Stvořidlech už 59 let trvání osady a 

zároveň byl potlach pojat i jako 

vzpomínka na posledního zakládajícího 

člena osady Orana. 
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      DOBRODRUŽSTVÍ V OBRAZECH 

 

   Malíře Zdeňka Buriana považují trampové odjakživa za jednoho ze svého zeleného 

společenství. A nejen proto, že Burian se k trampingu vždycky hlásil, ale i proto, že jeho 

obrázky a malby je zákonitě svým obsahem oslovovaly. Společným jmenovatelem 

naprosté většiny Buriánových ilustrací, kterých má na svém 

výtvarném kontě téměř deset tisíc, bylo totiž – 

dobrodružství. Bez ohledu na časové nebo teritoriální 

zařazení maleb. Nezapomenutelné jsou jeho kresby třeba o 

období pravěku, divokých 

kmenů z Afriky či 

z indiánské minulosti, 

zálesáků, kovbojů, 

zlatokopů atd. Náměty 

jeho ilustrací většinou podléhaly tématům knih a 

dobrodružných časopisů oblíbených nejen mezi trampy. A 

to vesměs mezi všemi čtenářskými generacemi. Ilustroval 

např. Maye, Kiplinga, Stevensona, ale i Verna, Štorcha, 

Foglara… Bohužel tato literatura nebyla tehdejší oficiální 

linií považována za kvalitní a budovatelskou. Body u 

tehdejší vládní garnitury mu nepřinesla ani jeho inklinace 

k trampskému společenství a romantice. Jeho tehdejší 

trampská přezdívka zněla Siddie Burka a ta indiánská 

romanticky Podzimní vítr. Dneska jsou ovšem Burianem 



 

 

ilustrované knihy a časopisy zaslouženě předmětem neutuchajícího a ceněného 

sběratelství. 

   Ačkoliv byl Zdeněk Burian nesmírně talentovaný, nebyla jeho výtvarná dráha ani 

zdaleka jednoduchá. Sice už jako čtrnáctiletý nastoupil na studia na Akademii 

výtvarných umění v Praze a díky doporučení Maxe Švabinského rovnou do druhého 

ročníku, ale na škole dlouho nepobyl. On ani jeho rodiče neměli totiž prostředky na 

studia, takže se živil různými pomocnými 

pracemi a nebylo výjimkou, že neměl ani 

kde bydlet. Jako šestnáctiletý to tedy 

zkusil na postu ilustrátora a to mu, na 

štěstí pro nás, vydrželo až do smrti. 

   Ve své tvorbě byl nesmírně důsledný a 

svědomitý. Veškeré zpracovávané náměty 

si nejdříve pečlivě prostudoval, než jim 

dal svou výtvarnou podobu. To lze 

dokumentovat zejména na jeho 

obrazových rekonstrukcích z pravěku. 

Podrobně studoval jak fosilní rostlinstvo a faunu té doby a samozřejmě i antropologii 

pravěkého člověka. A to za pomoci paleontologa Josefa Augusty, docenta Univerzity 

Karlovy. Zmiňované obrazy pak plnily 

nejen sály galerií, ale i světových muzeí, 

kde doplňovaly shromážděné sbírky 

z daného období. 

   Byl velice pracovitý a plodný – jeho 

výtvarná pozůstalost čítá neuvěřitelných 

zhruba čtrnáct tisíc položek, včetně velkých 

pláten. 

   Méně známá v širší veřejnosti pak je 

Burianova krajinářská malba, zátiší a 

hlavně portréty. Ztvárnil podoby 

významných osobností i lidí ze svého 

nejbližšího okolí. Dnešní odborníci vysoce 

hodnotí jeho vizuální paměť, ale i 

mimořádnou, na reáliích postavenou 

představivost i mistrovské ovládání různých 

malířských technik. Bohužel, za Burianova 

života se jeho umění nesetkávalo s uznáním 

a pochopením jak odborných míst, tak 

tehdejší vládní lidie, ale bylo doprovázeno 

odmítáním, nezájmem a nevlídnou kritikou. 

Teprve po sametové revoluci se mu dostalo 

skutečného ocenění jako významného 

výtvarníka i nevšedního ilustrátora. K jeho 

nedožitému stému jubileu byla v r. 2005 



 

 

uspořádána nejrozsáhlejší souborná výstava jeho díla v jízdárně Pražského hradu, 

kterou navštívily tisíce ctitelů Burianova díla. A mezi nimi i spousta trampů –což mohu 

potvrdit i z pohledu své tehdejší celodenní návštěvy výstavy. Do dnes s nadšením 

vzpomínám na přehlídku Burianova umění, ale i na část expozice s dokumentárními 

fotografiemi věnovanými jeho trampskému životu. A jsem šťastná, že byl i v tomto 

směru prostě náš… 

                                  Zdeněk Burian * 11.2. 1905 v Kopřivnici 

                                                            +1.7. 1981 v Praze 

                                                                                                      Hanka Hosnedlová 

 

 

                SEDM  KŘÍŽKŮ  NA  KRKU 

 

Tak tomuhle se říká „mít sedmdesátku na krku. 

Zběsilému důchodci kamarádu Boránkovi ji tam 

pověsil sám život, ač mu při tom zdatně 

sekundovalo hejno přátel, kteří mu stejně jako 

my k tomuto jubileu značně zlámali palec! 
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                       BITVA O KOLEJE 

 

      Když začala v Americe zuřit válka mezi severní Unií a jižní Konfederací, ještě 

málokdo si tou dobou uvědomoval, že v průběhu let by se klidně tato válka dala nazývat 

válkou železniční a že vlaky brzy začnou představovat specifický fenomén i při vývoji 

vojenské techniky. Myšlenka využití vlaků k vojenským účelům byla sice stará jako 

železnice sama, ale snad právě proto nebylo divu, že s čím dál větším nárůstem 

železniční sítě se začali o využití tohoto moderního dopravního prostředku zajímat i 

vojenští stratégové. A tak netrvalo dlouho a vlaky se vydaly do ohně bitevní vřavy. 

   Každý chápal, že železniční zásobovací tepny jsou 

důležité, ale málokdo si současně uvědomoval že 

tolik a že se supící lokomotivy s řetězem vagónů 

stanou tak důležitou součástí válečné strategie. 

Zabezpečení rychlé dopravy početných vojenských 

mas a jejich následné včasné nasazení v klíčových 

oblastech začalo rozhodovat o výsledcích vojenských 

střetnutí. Dá se vlastně říci, že v tomto konfliktu 

ukázal železný oř a vše s ním spojené poprvé naplno 

své strategické výhody… a možná i kvůli tomu se 

pak nakonec válka protáhla na řadu let. Už 

v samotném počátku bojů se brzy objevily zřejmé 

přednosti rychlého zásobování municí, potravinami 

a v neposlední řadě silami, které pak přes noc 

dokázaly posílit jednotky na bojištích a naopak, zajistit rychlý odsun raněných. Čas 

mezi jednotlivými bitvami zkrátila železnice z několika měsíců na pouhé dny. Odstranila 

dlouhé a únavné přesuny a zásobování armád a vojáci díky ní doráželi na místo 

odpočatí, připraveni k okamžité akci. 

Železná dráha se tak vlastně stala i 

jedním z předvojů moderních zbraní, 

kam by se později daly vřadit i kulomety, 

ponorky, miny, vzdušný průzkum… 

Objevily se na ní i první pancéřované železniční vozy, ze kterých se později – včetně 

řazení – vyvinuly obrněné vlaky a v ještě vzdálenější budoucnosti i tanky. Vlastně již na 

počátku konfliktu byla do sestavy Unie v oblasti Baltimore zařazena obrněná souprava 



 

 

jejímž úkolem byla především ostraha 

zdejší důležité železniční tratě před 

nájezdy konfederačních přepadových 

skupin. Nemůže být nejmenších pochyb o 

tom, že už pouhá přítomnost podobných 

vlaků na bojišti znamenala velkou morální 

vzpruhu pro tu či onu stranu. Robert Lee 

na přelomu června a července 1862 

odrazil útok Potomacké armády generála 

McClellana na Richmond mimo jiné i za 

pomoci železničního vagonu, osazeného 

32liberním námořním dělem…a ani Seveřané nezůstali v tomto punktu nic dlužni, když 

při obléhání Petersburgu ostřelovali jižanské pozice z Parrotova kanonu na 

opancéřovaném voze. V bojích se ale často začaly používat i obyčejné nákladní vlaky, 

které třeba v rámci válečné lsti jezdily jen sem a tam, jen aby si nepřítel udělal mylnou 

představu o přesunech armád, jindy 

zase měly vyprovokovat ke střelbě 

ukryté vojáky, kteří tím prozradili 

svou pozici. K akcím sloužily i jízdy 

samostatných lokomotiv, třeba pro 

rychlý průzkum (pokud nebyly 

k dispozici drezíny). Neslo to s sebou 

riziko (vždyť taková lokomotiva 

mohla přijít až na 10 000 dolarů) ale 

vyplatilo se. Žádná kavalerie nebyla 

rychlejší. Když bylo přerušené 

telegrafní spojení, hodily se i pro bleskovou kurýrní službu… byly prostě užitečné 

z hlediska logistické i taktické podpory. I proto se jejich otevřené kabiny nezřídka 

stávaly cílem ostřelovačů. 

   Jih vynesl železniční kartu jako první a na nový způsob dopravy vsadil hned 

v počátcích války. „Přesuňte vojáky do Manasassu!“ zavelel generál Joseph E. 

Johnstone, neboť toto město, ležící západně od Washingtonu, se řadilo k důležitým 

železničním uzlům a on nepochyboval, že se 

o něj brzy strhne bitva. Zatímco sem 

Seveřané dva dny pochodovali pěšky, zato 

doprovázeni zvědavci s piknikovými koši, 

Jižané si i díky přísunu posil vlakem 

zapsali 21.7. 1861 u Bull Runu body za 

první vítězství. Podobně tomu bylo i u 

Chickamaugy, když sem Longstreet 

dokázal po železnici včas přemístit 

potřebných 12 000 mužů. To už ale dávno 

padly představy o rychlém konci války. 



 

 

   Vše netrvalo dlouho a i Seveřani rychle pochopili, jak velký potenciál mají koleje. Už 

krátce po porážce u Manasassu (Bull Runu) poslali do Kongresu zákon, podle kterého 

mohl stát zkonfiskovat soukromé železnice pro své využití. 

   Kromě delší a hustší železniční sítě měl Lincoln k nátlaku na železniční společnosti 

severu i celou jinou řadu možností, kombinujících odměny i výhružky. Hlavní bylo 

přimět je k podpoře válečného úsilí Unie, cožpak přispělo ke kladným výsledkům 

mnoha příštích bitev. Nakonec tím získal nad Konfederací vojenský náskok, protože 

Jižanům se totéž podařilo prosadit až o dva roky později. Zrodila se tak Unionistická 

státní společnost Vojenské železnice 

Spojených států – United States Military 

Railroads (USMRR). 

   Další trumfy unii přineslo najímání 

železničních odborníků, kteří organizovali 

vojenskou logistiku, aniž by docházelo ke 

srážkám vlaků. Přesvědčit vládu o vytváření 

jízdních řádů zkušenými lidmi musel hlavní 

inženýr Pensylvánské železnice Hermann 

Haupt. Právě on prosadil, že válečné jízdní 

řády musí určovat znalí lidé od dráhy a ne 

generálové, kteří se domnívali, že koleje 

snesou všechno. Že je prostě možné klidně na 

ně pustit o pár vlaků navíc… však ono se to nějak srovná. Haupt se chopil i obnovy 

poškozené strategické tratě z Richmondu přes Frederickburg na Potomac. Použitím 

prefabrikované mostní konstrukce si za necelých 14 dní poradil i s opravou 400 stop 

dlouhého a 100 stop vysokého poničeného 

mostu přes Potomac Creek, čímž uvedl 

v úžas samotného Lincolna a díky stejné 

metodě předvést, jak železnici během 

minut efektivně zničit. V jeho mozku 

nezrodilo i ohýbání kolejí za pomoci ohně 

a používání detonátorů. Za své úspěchy si 

vysloužil hodnost brigádního generála a 

spolu se stejně skvělým generálem 

Danielem McCallumem vytvořili tandem 

zodpovědný za budování a provoz unijních 

železnic. 

   Záškodnickou taktiku si naopak za svou doménu zvolil seveřanský generál Ormsby M. 

Mitchel, který si brousil zuby na dobytí Chattanoogy takovým způsobem, že vypracoval 

plán z něhož se pak vyvinula ona Velká vlaková honička (viz Frigo na mašině) o níž už 

tu bylo rovněž zmiňováno. Vytrhávání kolejí, vyhazování mostů i ony krádeže 



 

 

lokomotiv, to vše na druhé straně způsobilo, že po jejím konečném dobytí 25.11. 1863 

(sám generál se toho nedožil) měli Seveřané plné ruce práce s tím toto všechno 

pospravovat. Ale že to vzali ve velkém svědčí i výstavba nových železničních opraven. 

Navíc oproti Jižanům, jejichž tratě často 

končily na jednom místě, další na ně 

nenavazovaly a náklad se musel překládat 

na vozy, měla Unie i výhodu hustší 

železniční sítě. A co více. Konfederaci 

komplikovala život i existence trojího 

rozchodu kolejí – 1435mm, 1524mm a 

1676 mm. Tyto a další nedostatky ve 

využívání železnice nakonec přispěly i 

k jejich porážce. I boje, které se vždy 

pokud možno odehrávaly v blízkosti kolejí 

způsobovaly, že některé tratě musely být 

během války hned několikrát 

rekonstruovány. Ty jižanské už byly ke 

konci v tak katastrofálním stavu, že se 

jejich používání prakticky vytratilo. A 

vezmu-li to do detailu, pak musím 

konstatovat, že i ten poslední boj končící 

následnou kapitulací 26.4.1865 u Appomattoxu, začal vlastně už o den dříve u tamního 

nádraží. Federálové tam tehdy přepadli a zničili rebelské vlaky se zásobami pro tehdy 

už z posledního meloucí jižanské pluky. 

Pronásledovaný generál Lee se sice 

rozhodl poslat do Lynchburgu pro zásoby 

nové, jejich transportu však stále bránila 

unionistická kavalerie. Povstalci sice proti 

ní za úsvitu zahájili protiútok, ale mezitím 

přišla federálům během noci na pomoc 24. 

Armáda a tak chlapcům v šedé a 

kaštanové hnědi už opravdu nezbývala 

jiná možnost, než se vzdát přesile. 

Železnice pak bezesporu sehrály svou další důležitou dějinnou úlohu při dobývání 

západu, ale to už by byla docela jiná kapitola…. 

 

                                          Z nejrůznějších pramenů sestavil JOŽIN 

 



 

 

         KAMARÁDSKÝ  „PRASEČINEC“ 
 

   14. – 15.5. uspořádali kamarádi Jíra 

s Danuškou vepřové hody na kempu 

T.O. Suchá olše… Co k tomu dodat? 

Pečený pašík byl vynikající, pivko 

dobře chlazené, nechyběly ani jiné 

pochoutky, počasí nám víc než přálo 

a k tomu svižná muzika místních 

bardů…Netřeba polykat jenom míle. 
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            Za foto díky ŠEFFOVI 



 

 

 ŠEDESÁTKA PRO MODROU 

             KOTVU 

 

   Mezi západočeskou osadou Modrá 

kotva (s původním domicilem Cheb) a 

jižními Čechami byly odjakživa úzké 

kamarádské vztahy, utužované 

vzájemnými návštěvami, účastí na 

společných akcích a osobními kontakty. 

Takže je jasné, že jubilejní potlach 

k existenční šedesátce osady se sídlem na 

Bubnu, nemohl být opomenut ani 

Jihočechy. 

   Příjemnou předpremiérou byl už 

předposlední květnový pátek, kdy se kolem chajdy šerifa Bédi rojily hloučky prvních 

účastníků. Takřka letní slunečné počasí bylo báječnou kulisou pro pohodové 

kamarádské plkání, které ale kolem osmé večerní uťal přívalový 

liják. Přesně podle předpovědi, které jsme pod slunečními paprsky 

vůbec nechtěli věřit. Nicméně po zhruba dvou hodinách ustal jak 

déšť, tak vítr a bouřka. 

Díky obětavosti některých 

přítomných vzplál i oheň 

na malém keříku za 

Béďovo chatou a přilákal 

zvlhlé kamarády k teplu 

svých plamenů. 

Samozřejmě nastoupily kytary, písničky i další 

fáze trampského vzpomínání. Zejména 

s kamarády ze zahraničí – Švýcarska, 

Německy, US, Kanady… 

   Na první pohled bylo vidět, jak moc 

Kotvákům záleželo na tomto potlachovém 

jubileu, jaký obrovský objem práce a 

zařizování se skrývaly za přípravami na 

tento okamžik. Včetně velkého stanu 

s občerstvením masovým, klobásovým, 

gulášovým a samozřejmě i žízeň hasícím pěnivým mokem. Překvapením bylo i nové 

potlachoviště, které osada zbudovala na travnatém ostrohu za mlýnem a potokem. Řady 

lavic kolem ohniště jasně naznačovaly, že se počítá s početnou účastí, která se také 

potvrdila.  V jediném  klidovém  okamžiku  při  Vlajce jsem očima napočítala téměř tři 



 

 

stovky kamarádů, vesměs starších 

ročníků. Další novinkou bylo malé pódium 

s ozvučením. Bez mikrofonů by totiž 

v těchto podmínkách třičtvrtě přítomných 

z hudební produkce nic neslyšela. Chvála 

za všechny tyto velkorysé přípravy však 

patří z velké části i kotvácké druhé 

generaci, na kterou mohou být osadníci víc 

než pyšní. 

   Zapálení ohně se odehrávalo 

s mezinárodní účastí a co mne skutečně 

vzalo, byla Vlajka postavená jen na 

vokálech shromážděných kamarádů –

zcela bez hudebních nástrojů. Bylo to 

nevšední a tak trošinku mystické. Stejně 

jako to, že věnec z chvojí za zesnulé 

kamarády, položený na hranici, se po 

krátkém čase, když se oheň rozhořel, 

vztyčil jako hořící kolo do kolmé polohy… 

Až mi přeběhl mráz po zádech. 

   Hudební maraton odstartovala Lenka 

Slabá s Triolkou, následně pak Žalman, 

který má poblíž také chatu, kde vzniká 

většina jeho novější písničkové tvorby. 

Jihočeši měli na pódiu zastoupení v podobě 

tria Blanice, nechybělo ani trio plzeňské 

Bumbeje a řada dalších. Definovaly zde 

známé i neznámé tváře trampského 

muzikantského světa, které vyplnily celý 



 

 

večer hluboko přes půlnoc. Kruh kolem 

ohně jako obvykle časem prořídl, ale kdo 

vydržel, užil si dobré muziky, trampských 

evergreenů i méně frekventovaných 

písniček a někdy kolem čtvrt na dvě i 

odvazového závěru od razantního a stále 

skvělého EKGM. 

   Nedělní ráno pak odstartovalo balení a lehce nostalgické loučení. Nicméně všechny ty 

zalomené palce následovalo ujištění, že se zase určitě sejdem – možná za rok, možná 

příští tejden… 

                                                    Hanka  / foto Šeff 

 

 

 

 

 

 

       ŠARVÁTKY  V DATECH 
 

   Před 160 lety, 23. června 1862, se 

konfederační generál Robert E. Lee setkal 

se svými veliteli, aby společně naplánovali 

útok na Potomackou armádu generála 

George McClellana. O čtyři dny později 

pak ve Virginii u Gaines Mill pak jeho 

armáda Severní Virginie skutečně porazila a 

k ústupu donutila vojska Unie. Byla to třetí 

ze sedmi dnů bitev, které jsou všeobecně 

známé jako sedmidenní bitvy během 

Peninsula kampaně, známé i jako kampaň Poloostrovní. Do těchto bojů byl zapojen i 



 

 

irský pěší pluk z Massachusetts, který byl v bitvě včleněn do přední pozice u mostu přes 

Powhite Creek. Pluk utrpěl těžké ztráty zatímco bránil jižanským zálohám divize 

generála A.P. Hilla a umožnil tak federálním jednotkám zlepšit jejich obranu… 

 

 

 

 

   Nedaleko komáří hůrky u Krupky zahořel 21.5. 2022 slavnostní oheň 

k uctění 74 let trvání osady ELL-TORRO. Obrazovou dokumentaci pořídili 

kamarádi Blesk a Boránek 
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 TIP NA VANDR – KAMENEC 

   Troufám si vás pozvat na malý cour do po desetiletí nepřístupných Novohradských 

hor, obsahujících nesčetně přírodních krás. Jen díky bývalému pohraničnímu pásmu je 

tu požehnaně cílů k tomu kam vyrazit. Co takhle jeden z nich – Kamenec? Se svými 

1 073m je nejvyšším vrcholem české části Novohradek a protože leží asi jen 300m od 

rakouské hranice, je to turisticky poměrně málo 

navštěvovaný kout. Dnes k němu vede od znovuobnovované 

vsi Pohoří na Šumavě, jen zvolna se vzpamatovávající 

z vlády bdělých strážců hranic a vzpomínající na svou zašlou 

slávu, nově značená zelená 

turistická trasa. Ono už 

dorazit k rozpadlému a 

jen v tom nejnutnějším 

asanovanému zdejšímu 

kostelu znamená, 

z posledního místa kam 

jezdí 

autobus 

absolvovat další, zhruba dvouhodinovou 

cestu. Toho ale nemusíte nijak litovat, protože 

úzká a klikatá prastará silnička, Končící 

právě v Pohoří, vás povede kolem 

nádherných kaskád Pohorského potoka a 

kochat se můžete i Jiřickou nádrží s rezavě 

čistou vodou, bývalou to klauzurou sloužící 

k plavení dřeva 

   Od zborceného  kostela na počátku vsi se vydáme, po samozřejmě dříve neznačených  



 

 

cestách, do samotného srdce zdejších zadumaných lesů. 

Nejprve krátce sestoupíme dolů k potoku a na rozcestí 

s kamenným torzem se rozloučíme s cyklostezkou a pak 

vstoupíme do lesa. Procházíme zde vlastně nejen 

prameništěm Pohorského potoka, ale současně i 

evropským rozvodím Labe – 

Dunaj. Pokračujeme stále 

rovně, jen mírně do kopce a 

na blízké louce jistě 

nepřehlédnete mohutný 

zerav, označený jako 

památeční strom 

a jen kousek 

opodál si pak 

můžete 

prohlédnout stará 

boží muka. Oboje 

je pozůstatkem 

části zaniklé vsi Paulina kde byla v letech 1780 

– 1852 provozována sklářská huť. Po válce a 

odsunu bývalých obyvatel pak bylo rozhodnuto 

místo bývalé osady zalesnit a tak tu po všem zůstaly prakticky jen ty kapličky. 

   Začínáme tu stoupat, dáme se doprava, jakoby po vrstevnici a po cca 200m nás menší 

pěšina (obklopená desítkami mravenišť) povede přímo do kopce a vlastně na samotný 

vrchol Kamence, který je hoden svého 

jména. Je totiž tvořen rozsáhlými skalními 

útvary, kde si můžete vyzkoušet své 

horolezecké schopnosti. Ten vrchol je tu 

vlastně ještě jeden, ale oba jsou zarostlé 

smrky a tak nečekejte žádné výhledy. Je to 

prostě les, i když ty skály stojí zato. Těsně 

pod vrcholem se dochovaly zbytky snad prý 

ztraceného hradu a také ruiny bývalé 

hospody a budete-li bedlivě pátrat, třeba 

narazíte i na barokní hraniční sloup z roku 



 

 

1661, ustanovující pomezí mezi Čechami a Horním a Dolním Rakouskem. Odtud se pak 

ještě můžete vrátit v protisměru zpět, čímž uzavřete pohodový zhruba 9 km okruh, na 

němž navíc rozhodně nepotkáte moc lidí… 

                                                                                Foto Body a Béďa 

 

 
 

      V ÚDOLÍ MODRÉHONÁVRATU 

 

   Dobrá věc se podařila. V údolí Hamerského 

potoka nedaleko Strmilova uspořádali kamarádi 

z T.O.S, Modrý návrat, původně osady 

s litvínovskými kořeny, vysoce emoční záležitost – 

již 5. Vzpomínkový oheň za předčasně odešlého 

kamaráda Ovčáka. Počasí vyšlo nádherné, 

odpoledne bylo plné zábavy a vonících 

bramboráků a zdálo se, že všechno 

funguje tak nějak samo o sobě.Co však 

vždycky udělá takové setkání suprovým 

je ale to, když přijedou kamarádi, které to stejně jako vás táhne ven a tak to 

nepodstatné hážou za hlavu. A hlavní je i to, že po zimě a dvouletém moribundusu zace 

všechno frčí tak, jak správně má…. 

 



 

 

 NA HOUŠŤATECH JEN HOUŠŤ 

 

   Tramp je svým způsobem formalista milující 

obřady… a nejvíce ty osadní, rituály, které si sám 

vytvořil. Shromáždění u slavnostního ohně 

s hejnem písniček a kamarádů jež potkává v lesích 

 a po různých campech je 

pro něj vyvrcholením 

celoročních toulek… obzvláště pak po době zmutovaných virů, bránících jeho 

touhám po setkáních se všemi, kteří jsou stejně jako on rovněž postiženi 

bacilem, ovšem bacilem toulání. Zná 

vůni zaprášenejch dnů a cesty ho 

vedou dál až tam, kde se stýká země 

s oblohou, kam ty druhý dojít 

nemohou. Jedním z takových míst 

jsou i Houšťata v České Kanadě, 

místo, které už se dávno stalo centrem 

trampského života v daném místě. 

Místo, a to je třeba možná také 

potřebné vypíchnout, které je na 

příslovečný hod kamenem vzdálené od 

fleku, kde pardi z Modrého návratu 



 

 

pořádali před 14 dny vzpomínkový 

Ovčákův oheň. Teď přišla řada na 

Kanadské vlky, vždyť už za těch 38 let 

své existence prošlapali na těch 

zelených chodníčcích hezkou fůru 

botek. Počasí setkání přálo (a i když 

už si z našeho středu odvedla zubatá 

Kostislava mnohé z nás), přece jenom 

zbylo ještě dost těch, kteří se sešli u 

krásných totemů a připravené vatry 

přesvědčit se, že hrát a zpívat se dá 

dobře i bez aparatury. A i když 

údolím ostrý vítr vál, tak tady mocný 

oheň vzplál, aby zář svoji rudou šířil 

osadou. Takže na Houšťatech jen 

dál, jen houšť! 

                                Foto TOM 

 

 

 

 NA SUCHÉ OLŠI SUCHO NEBYLO 
 

   Okolo tří desítek kamarádů se sešlo na kempu jihočeské osady Suchá olše při velice 

příjemné víkendové akci. Nešlo o potlach či oficiální slezinu, ale o pohodové kamarádské 

posezení, organizované Jírou ze 3. Míle a jeho partnerkou Dankou. Lví podíl na báječné 

atmosféře a víc než bohaté kulinářské nabídce, jejímž hlavním chodem byl rožněný 

pašík ajeho skvěle připravené masíčko, měli členové hostitelské osady Suchá olše. Jejich 

manželkám a dalším účastnicím posezení pak náleží hluboká poklona za jedinečné 



 

 

moučníkové menu či slané pečivo, kterým nemůže konkurovat ani vyhlášená cukrárna 

či pekárna. A pochopitelně bylo i co na zapití. 

   O hudební stránku se postaralo kytarové duo, které zpočátku nečekaně doplňovaly i 

mistrovské housle. Bez výhrad byl i výběr písniček, ke kterým se mohly bez problémů 

přidat i hlasy ostatních. Nic ale nepřekáželo ani 

kamarádskému popovídání a vzpomíání. Přestože 

přes den byly takřka letní 

teploty, při večerním 

ochlazení přišel nesporně 

vhod oheň, bez ktzerého by to 

prostě nebylo ono. Celou 

téměř filmovou scenérii pak 

bez objednávky osvětlil měsíc v úplňku. Takže se hudlo dlouho 

přes půlnoc a pokračovalo sei druhý den ráno. S polévkou 

narovnávačkou, guláškem a narožni 

zbylo i dost masa a rozličných 

chuťových příloh. 

   Suchou olši musím označit za jeden 

z nejhezčích osadních kempů a hluboce 

smekám i před jejich servisem – nádobí 

zde myli výhradně chlapi a v podstatě se 

bezchybně starali i o všeostatní. 

Zejména pilný a pracovitý kamarád 

Krtek si v tomto směru zasloužil pochvalu před nastoupenou jednotkou. A vřelý dík 

náleží i všem ostatním, včetně iniciátorů – kamarádů Jíry a Danky – bylo to prostě moc 

fajn! 

                                                                                     (h) 

 

 

           KOULELO SE, KOULELO… 
   V lůně Šumavy se v Královicích nad Zlatým 

potokemkonal již 45. Ročních turnaje v trampských 

kuželkách, 

které rukou 

společnou a 

nerozdílnou 

pořádaly osady 

Trappers a 

Modrý kaňon. 

Akce je za ty 



 

 

všechny roky dobře „profláknutá“ a tak se 

nebylo možné divit tomu hejnu zájemců. Vždyť 

také, jak říká šerif Fred: „Není důležité vyhrát, 

ale zúčastnit se!“ Počasí 

nám přálo, ale přesto, když 

turnaj skončil, jsme se přesunuli na 

merendu do Vrbic, kde skvělá 84 letá 

kelnerka točí pivo v zapadlé horské 

hospodě kde se snad zastavil čas. Tam 

hráblo do strun vynikají hudební 

složení v podobě kapely Šolc-Boys 

band, skvěle pak doplněné ostatními 

kytarobijci z pořádajících osad…. 

Byl to opět jeden z vynikajících 

weekendů a za dokumentaci z něj 

musím opět poděkovat kamarádu Šeffovi…. 

 



 

 

 

   MODRÝ OREL SE VRÁTIL 
   Na potlachovém ohni k 60. výročí existence známé osady Modrý orel se v posledním 

květnovém víkendu sešlo na Račím potoce poblíž šumavského Annína téměř nadvě 

stovky trampů doslova z celého světa. Možnost takového mezinárodního setkání je také 

důvodem, proč je o tento oheň tak velký zájem zejména pak mezi emigrantskými 

trampy. Letos navíc po pětileté odmlce. Tentokrát se zde objevili kamarádi nejen 

z Německa, Švýcarska a Francie, ale i ze zámoří – z US, Kanady, dokonce snad z Afriky 

a na rukávech bund jsem zahlédla i australskou nášivku. 

Pochopitelně, že v naprosté většině se jednalo o starší 

ročníky a dlouholeté kamarády, kteří se navzájem znají, 

takže bylo stále si o čem povídat. 

   Ačkoliv původní předpověď počasí prorokovala déšť, 

naštěstí v sobotu ani nekáplo, zato teplota v noci klesla až 

k nule. Přes den, v pátek i v sobotu,. Rostly všude po lese a 

v blízkém okolí stany a přístřešky jak houby po dešti. 

   Klasickým slavnostním zapálením hranice a tóny Vlajky 

byl odstartován začátek potlachu, na což navázal několika 

slovy šerif Ben, který mimo jiné zavzpomínal i na všechny 

kamarády, kteří už šlapou nebeské chodníčky – a že jich za 

ty roky není právě málo a každým rokem jich přibývá… 

Určitě veselejším bodem programu bylo přijetí nového člena do osady, jehož mládí je 

zárukou, že Modrý orel hned tak nedolétá. Asi bychom se cítili o něco ošizeni, kdyby 

chybělo Nafťákovo humorné a trefné veršování. A veselí sklízely i některé z nápaditých 

darů, které Benovi o osadníkům předávali jednotliví kamarádi a zástupci osad. Pak se 

již dostaly ke slovu kytary a jiné hudební nástroje a celá kopice písniček, která těm 

nejvytrvalejším vydržela až do svítání. 

   Všichni oceňovali neúnavné kmitání kamaráda Zuzky 

z pořádající osady, který neúnavně kmital kolem ohně s poleny 

v náručí, aby oheň zahřál všechny ty, kteří v několika řadách 

seděli a stáli kolem ohně. Za to si nesporně zasloužil skutečně 

hlubokou poklonu. Když se vystřídaly se svými hudebními bloky 

dua i trvalé či nahodilé formace, které táhly muzikantskou káru až 

do ranních hodin, když na place zbyl už jen jediný, nejméně o 

generaci mladší kytarista, pomalu se z kruhu okolo ohně vytráceli také posluchači, až 

nás při východu sluníčka doprovázené ptačím koncertem zůstalo u ohně jen pár, co bys 

na prstech jedné ruky spočítal. S postupujícím sluníčkem se ze stanů a přístřešků 

začínali vynořovat rozespalí, ale dalšícho dění chtiví kamarádi a byla tu slunečná 

neděle… 

   Jejím hlavním programem byla jako obvykle hra  gorodky a ani tentokrát nespustil 

naštěstí svatý Petr svou kropící konev. Takže vítězové převzali zasloužené odměny 

v podobě krásně malovaných placek, jeden za druhým mizely stany a přístřešky mezi 



 

 

stromy a stále častjěi zaznívalo rozlučkové Ahoj. Nicméně všichni doufají, že se brzy 

zase sejdeme a snad dřív než zase za těch pět let. 

                                                                                                       Hanka 

 

 

 

 

 

           SMUTEČKA NA NÁHODĚ 

 
  Každoročně na konci května 

pořádají „Stopáci“ na Náhodě 

smuteční vzpomínkový oheň za 

všechny kamarády co už s námi 

nestanou ve stopě. Této tradici dostáli i 

letos a všichni co tam bylo musí 

potvrdit, že jako vždy to bylo fajn. 

Vše bylo navíc zpestřeno natáčením 

nočních záběrů na přilehlé louce do 

připravovaného krimiseriálu Místo 

zločinu České Budějovice. Byla to 

prča – holky se tam rvaly, házely do 

vody, spousta světel… Béďa 



 

 

            ZA JINDROU BÍLKEM… 

 

   Červenou košili, žlutý šátek, stetson a kovbojské boty 

už si nikdy neobleče nadšený milovník westernů a koní 

a zakladatel československého Pony Expressu 

                   JINDŘICH BÍLEK 

   Bývalý manažer kapel 

Taxmeni a Greenhorns a 

zakladatel Rádia 

Frekvence 1 zemřel 26.5. 2022 v 75 letech 

v Českých Budějovicích. Jeho láskou byl i 

tramping – což lze doložit i tím, že byl po dlouhá 

léta členem příbramské T.O. Jižní kříž, se kterou strávil mnohý čas na 

brdských kempech na Plešivci. 

   Zůstalo prázdné sedlo a už jen z dáli slyšíš tiše se vzdalující tydli klap. To 

poštovní rychlojezdec veze svou mochillu na poslední etapu… 

 

 

           OHEŇ PRO VLČÍ DOUPĚ 
 

   Je sobota 28. Května a já ještě jedu naložit 

Virtuóze a pak hurá přes kopec na Fláje a 

pak do Mlejnků v Českém Jiřetíně, kde 

sekoná vzpomínkový oheň T.O. Vlčí doupě. 

Tentokrát žádné chytání šípů v letu nebo 

vrhaných sekerek, ne, nic takového. Byl to 

prostě pohodový vzpomínkový oheň, skutečně 

plný vzpomínání, ale i muzicírování  a ani zima či májový,  půlhodinový deštík nepokazil 



 

 

nikomu pohodu a klídek… nakonec, vždyť 

to na těch fotkách vidíte sami… 
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       Foto Boránek 

 

++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

 

 

 

 

 

 

++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 



 

 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


